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DE ZES en faciliteiten in de branding
Vooraleer we de beslissende gebeurtenis-
sen die geleid hebben tot de invoering 
van de faciliteiten in dit hoofdartikel op 
een rijtje zetten, willen we nog even terug 
naar de toenemende communautaire pro-
blematiek na de Tweede Wereldoorlog.
In 1946, in volle repressietijd, had Pierre 
Harmel, P.S.C.-kamerlid voor Luik, gealar-
meerd door de separatistische toon van het 
Waals Congres van oktober 1945 en de fede-
ralistische belijdenissen van socialistische 
en liberale voormannen, samen met vijf 
andere Kamerleden een wetsvoorstel inge-
diend voor de oprichting van een “Centrum 
voor onderzoek voor de nationale oplos-
sing van de maatschappelijke, politieke en 
rechtskundige vraagstukken in de Vlaam-
se en Waalse gewesten.’ Na een moeizame 
samenstelling werden de socialist Soudan 
voorzitter, de P.S.C.-er Harmel en de libe-
raal Hoste ondervoorzitters. Dat opgericht 
centrum bevatte evenveel Nederlands- als 
Franstaligen. En de instelling kreeg de naam 
Harmelcentrum. Pas verkozen C.V.P.-ka-
merlid Jan Verroken zou er een belangrijke 
rol in spelen. Al in 1951 kon in de politieke 
afdeling ervan bij EENPARIGHEID en met 
het door hem voorgestelde gebruik van de 
term ‘faciliteiten’ ter vervanging van ter-
men als ’tweetaligheid/billinguisme voor 
een stad als Ronse’ en ‘dertig procent min-
derheid bij de talentelling’ worden vastge-
legd dat de streektaal voertaal blijft voor ad-
ministratie en onderwijs plus als afwijking 
individuele tegemoetkoming als vrije hulp 
en, wat het onderwijs betreft, ten hoogste 
versterkt onderricht van de tweede taal. De 
faciliteiten werden dan nog door het cen-
trum beperkt tot drie steden, namelijk de 
Vlaamse steden Ronse, Edingen (ja,ja!) en 
de Waalse stad Moeskroen, die er zelf vrij 
zouden over beslissen. Het zou tot 1958 
duren vooraleer het verslag van de Harmel-
commisie zou worden gepubliceerd.
Van 1954 tot 1958 is er een socialistisch-li-
berale regering met Achille van Acker en 
woedt er vier jaar schoolstrijd. Daarop volgt 
in datzelfde jaar eerst een CVP-PSC-min-
derheidsregering Gaston Eyskens en daar-
na treden de liberalen tot die regering toe 
in een rooms-blauw kabinet.
Omstreeks de wereldtentoonstelling van 
Expo 58 namen de communautaire span-
ningen toe met het Vlaams verzet tegen de 
tienjaarlijkse talentelling. Toen de formu-
lieren hiervoor voor heel het land recto-ver-
so in de twee landstalen aan de gemeen-
ten werden toegestuurd, werden ze door 
honderden Vlaamse steden en gemeenten 
met de laconieke mededeling ‘onwettelijk’ 
teruggestuurd. De oprichting binnen de 
C.V.P. van een beperkte comité van vier 
kamerleden en vier senatoren, samen ‘de 
Acht’ moest de coördinatie binnen de par-
lementaire fracties en naar buiten met de 

ruime Vlaamse Beweging verstevigen.
Ondanks de sociale agitatie tegen de Een-
heidswet van Eyskens, vooral vanuit Waalse 
hoek met de Renardisten, werd die wet be-
gin 1961 goedgekeurd. C.V.P-partijvoorzit-
ter Theo Lefèvre stuurde echter aan op een 
wissel van de macht en zou na 26 maart met 
de socialisten een nieuwe regering vormen. 

Verkiezingen 26 maart 1961
Congo had zijn onafhankelijkheid gekre-
gen. Van de 212 kamerleden waren er 96 
PSC/CVP-ers, 84 BSP/PSB-ers, 20 PVV/
PLP-ers, 5 VU-ers en 5 communisten. Van 
de 106 senatoren waren er 47 CVP/PSC-
ers, 45 PSB/BSP-ers, 11 PLP/PVV-ers, 2 
VU-ers en 1 communist. Met een verlies 
van acht Kamerzetels was de CVP/PSC de 
grootste verliezer, de Volksunie ging van 
één naar vijf Kamerzetels
Die unitaire CVP-PSC- en BSP-PSB-re-
gering met een zeer grote meerderheid 
van 180 kamerzetels op 212 wou meteen 
schoon schip maken met wat ze de steriele 
taaldisputen noemde. Op 5 mei 1961 kreeg 
de regering Lefèvre-Spaak groen licht.
Aanvankelijk was er in de ontwerp-rege-
ringsverklaring ook sprake van een ont-
haalregime met mogelijkheid tot oprich-
ting van Franse klassen in onze Vlaamse 
randgemeenten maar de groep van ‘de 
Acht’ kon die opname in het toenmalig 
regeerakkoord verhinderen. Verroken 
verklaarde: ‘Wij nemen aan dat de rege-
ring een taalprobleem stelt in de Brussel-
se periferie; maar dan slechts in dezelfde 
mate als de regering bereid zou zijn te er-
kennen dat een taalprobleem bestaat voor 
de duizenden Vlamingen die, om den bro-
de, naar Wallonië uitwijken.’ 
Met die leuke bende zouden de taalgrenswet, 
de bestuurstaalwet en de taalwet inzake on-
derwijs worden besproken en goedgekeurd.

Op 24 juli 1961 werd de talentel-
ling bij wet afgeschaft.
Op 14 november 1961 werd het taal-
grens-ontwerp bij de Kamer ingediend. Het 
zou tot 31 oktober 1962 duren vooraleer het 
na moeizame besprekingen vooral over Voe-
ren en Moeskroen na wijziging door de Se-
naat in tweede lezing door de Kamer werd 
goedgekeurd. Pas verkozen volksvertegen-
woordiger Daniël Deconinck van de Volks-
unie kwam het meest op de tribune met zijn 
vele amendementen maar zonder succes.
Tussendoor werden op 30 maart 1962 bij de 
Kamer wetsontwerp Gilson II over het Taal-
gebruik in Bestuurszaken en de Taalregeling 
in het Onderwijs van Larock-Van Elslande 
ingediend om daar gelijktijdig behandeld te 
worden. Terwijl de afhandeling van de taal-
grenswet moeizaam naar haar einde liep op 
31 oktober 1962 was een aanvang gemaakt 
met de bespreking van wetsontwerpen Gil-
son II en Larock-Van Elslande. In wetsont-

werp Gilson II was er aanvankelijk spra-
ke van acht Vlaamse (de zes en Dilbeek en 
Strombeek-Bever) en drie Waalse gemeen-
ten, begiftigd met een speciale regeling ten 
behoeve van de taalminderheden, geïnspi-
reerd op het faciliteitensysteem van de taal-
grensgemeenten. Op 11 april 1962 werd het 
ontwerp Gilson II aanhangig gemaakt bij de 
bevoegde Kamercommissie. Kort daarop lie-
ten de drie Waalse gemeenten Kasteelbrakel, 
Waterloo en Terhulpen weten dat zij hun 
Vlaamse ingezetenen die faciliteitendienst 
niet wensten te verlenen. De commissie 
zou er tot 12 juli 1962 zestien keer over ver-
gaderen en een dertigtal bladzijden amen-
dementen vooral over de afbakening van 
het randgebied opleveren. Naar het einde 
toe speelde de socialistische burgemeester 
van Anderlecht stokebrand met de opeising 
van de overheveling van Alsemberg, Beersel, 
Ruisbroek, Sint-Pieters-Leeuw, Sint-Ste-
vens-Woluwe, de wijk Beauval van Vilvoor-
de, Zellik en Groot-Bijgaarden naar Brussel.
Inmiddels liet Verroken een proefballon op 
om de meest verfranste wijken in de rand 
naar Brussel over te hevelen en enkele nog 
Vlaamse wijken in Brussel opnieuw bij Vlaan-
deren te voegen. Kraainem zou ophouden te 
bestaan en de kleine randgemeenten zouden 
in grotere weerbare fusies zonder faciliteiten 
opgaan. Maar die ballon ging niet op.
Op 22 oktober 1962 organiseerde het Vlaams 
Aktiekomitee Brussel en Taalgrens (VABT) 
zijn Tweede Mars naar Brussel met als hoofd-
slogans : ‘Handen af van de Randgemeenten’ 
en ‘Geen faciliteiten’. Incidenten te over.
Op 7 april 1963 eiste het VABT dat alle 
Vlaamse randgemeenten eentalig Vlaams 
zouden blijven en dat de twee verwerpelijke 
en niet-amendeerbare ter bespreking zijn-
de ontwerpen Gilson en Larock-Van Elslan-
de niet verder zouden behandeld worden.
Op 20 mei 1963 vroeg premier Lefèvre 
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vruchteloos dat de media een ‘godsvrede 
van tien dagen’ in acht zouden nemen om 
rustiger tot beslissingen te kunnen ko-
men, maar de media vertikten het.

De zes naar Brussel?
Op 6 juni 1963 maakte premier Lefèvre de 
‘godsvredebeslissingen’ van de regering be-
kend met wijziging van de ontwerptekst van 
29 maart 1962 met tien bladzijden amende-
menten. De regering nam zich voor onze 
zes randgemeenten Drogenbos, Kraainem, 
Linkebeek, Sint-Genesius-Rode, Wemmel 
en Wezembeek-Oppem in de tweetalige 
Brusselse agglomeratie te laten opgaan. De 
regering zou over de belangrijkste punten 
het vertrouwensvotum vragen.
Pas een klein jaar na de eerste reeks van 
zestien vergaderingen in 1962 zou de Ka-
mercommissie, in afwachting van de af-
handeling van de taalgrenswet, op 12 juni 
1963 het ontwerp opnieuw ter hand ne-
men om de intussen gewijzigde ontwerp-
teksten te onderzoeken.
De Vlaamse CVP liet evenwel bij monde 
van ,de Acht’ weten: ‘Indien de regering 
geen discussie duldt en op de goedkeu-
ring ‘ne varietur’-‘er mag niets verande-
ren’ staat, zal de Vlaamse CVP het com-
promis verwerpen. 
De Kamercommissie vergaderde negen keer. 
Op 19 juni deed de CVP niet meer mee omdat 
‘de aanhechting van zes Vlaamse gemeenten 
bij Brussel formeel in strijd was met de vroe-
gere congresbesluiten van de CVP (6 maart 
1960 in Charleroi en 1, 2, en 3 december 1961 
in Oostende).’ Waalse PSC-ers hadden dat 
toenmalig akkoord al lang overboord gekie-
perd. Op 20 juni keurde de commissie het 
ontwerp bij meerderheid goed. De Brusselse 
socialisten betuigden meteen hun akkoord 
en de Vlaamse en Waalse socialisten spron-
gen hen bij. De Vlaamse CVP-ers stonden 
alleen in de commissie.

Spoedbetoging Wemmel
De Vlaamse beweging, gegroepeerd in 
het Vlaams Aktiekomitee Brussel en Taal-
grens, speelde het spel kort op de bal met 
een eerste spoedbetoging te Wemmel op 
zaterdag 22 juni.
Op korte tijd 6000 mensen bij elkaar trom-
melen om op een zaterdagavond om 20 uur 
te gaan betogen was een hele krachttoer. 
Maar de voorafgaande gebeurtenissen had-
den hun weerslag in heel Vlaanderen. Ze-
ker 800 Wemmelaars zouden in de vurige 
betoging mee opstappen. Burgemeester De 
Keersmaecker had de betoging toegelaten. 
In de late namiddag had de rijkswacht zich 
al opvallend van hun vooral Franstalige kant 
laten zien en horen. Franstalige provocaties 
onderweg lokten tegenreacties uit en van 
een vijftal huizen en een restaurant sneu-
velden de ruiten. Charges van de rijkswacht 
met de blote sabel zouden de gemoederen 
niet bedaren. Valselijk verspreide geruchten 
over verborgen plastiekbommen hielden een 
Wemmelse weduwe in haar door de rijks-
wacht omsingeld huis. Een bescheiden dele-
gatie van de toen nog Vlaamse Socialistische 
Jonge Wacht, uitermate versterkt door een 
reuzengrote groep Vlaamse Militanten die 
doen alsof ze bij de ‘socialisten’ horen, wekt 
bij de betogers en zelfs bij de pers de indruk 
dat ‘links’ massaal achter de betoging staat. 
Met een dankbaar applaus worden ze toe-
gejuicht. Op de slotmeeting spreekt Frans 
van Malderen namens het Vlaams Komitee 
Wemmel, Georges Vansintjan (KWB) heeft 
het over Wemmelaars die van geen verfran-
sing willen weten, Paul Daels (VVB) roept de 
ministers op terug te keren naar hun volk en 
Antoon Roosens, voorzitter van ons Komi-
tee der Randgemeenten kondigt ook aan dat 
deze betoging de voorbode is van een derde 
Mars naar Brussel.
In de media hebben minister Gilson en 
CVP-voorzitter Van den Boeynants het 

over een manifestatie van extremisten 
maar de volgende dag stelt de toen nog 
Vlaamsgezinde Standaard de regering 
verantwoordelijk voor de gespannen po-
litieke toestand en wijt ze de incidenten 
aan Franstalige provocaties en onnodig 
machtsvertoon van de rijkswacht. Ook 
burgemeester De Keersmaecker zal de 
voorstelling van de feiten door Gilson in 
een persmededeling rechtzetten.
Op 27 juni begon het algemeen debat in 
de Kamer.

Geef ons wapens!
Twee dagen later, op 29 juni, een week na 
de betoging in Wemmel, betoogden we op-
nieuw, nu te Wezembeek-Oppem. In zijn 
omvangrijke ‘De Memoires’ uitgegeven bij 
Lannoo, getuigt Wilfried Martens, toen 
nog een Vlaams militant, ‘gaven zevendui-
zend Vlamingen gevolg aan de oproep om 
een laatste verwittigingsbetoging te hou-
den.’ Hij was naast Jozef van Overstrae-
ten, voorzitter van VTB-VAB, en Antoon 
Roosens, de toenmalige voorzitter van ons 
Komitee der Randgemeenten, één van de 
sprekers. Wat we hier meemaken, noemde 
hij ‘het pokerspel van grondspeculanten.’ 
Naast de plannen met de randgemeenten 
verzette hij zich eveneens tegen de plan-
nen om in Leuven en elders in Vlaanderen 
scholen en diensten op te richten voor de 
Franstaligen. Vlaanderen moest in het of-
fensief gaan en de vernederlandsing eisen 
van alle bedrijven in Vlaanderen. Daarna 
eiste hij letterlijk: ‘Wij verwerpen radicaal 
alle faciliteiten in de Vlaamse randgemeen-
ten.’ Om dan van de Vlaamse parlementsle-
den te eisen dat ze de politiek van de rege-
ring moesten afkeuren en van de Vlaamse 
ministers dat ze ontslag moesten nemen. 
Luidkeels werd er toen ‘Ontslag, ontslag’ 
gescandeerd. En Martens dreigde daarna 
met een definitieve mars naar Brussel om 
het unitaire en kapitalistische België om-
ver te werpen. Met een slogan ‘Komt uw 
dictaat tot executie, dan, Theo (Lefèvre), 
is het revolutie.’
En in zijn Memoires vertelt Martens dat 
samen met een incident met de gemeen-
telijke ordediensten een groep Vlaamse 
militanten naast het podium begon te 
roepen: ‘Geef ons wapens!’, maar dat deze 
slogan, die hem later werd toegeschreven, 
zeker niet de zijne was. Wat zeker is, dat 
burgemeester de Grunne, die omringd 
met een aantal gemeenteraadsleden, de 
meeting gadesloeg, op een bepaald ogen-
blik in het heetst van een toespraak van 
op trappen van het gemeentehuis de 
vlucht moest nemen naar binnen.

Ontslag?
 Allicht mede onder invloed van onze be-
togingen en omdat een ultiem tegenvoor-
stel van de Vlaamse vleugel van de CVP-
PSC om voorlopig de zes gemeenten in 
Halle-Vilvoorde op te nemen met onder-
wijs- en loketfaciliteiten en na drie jaar te 
laten beslissen of ze al dan niet daar zou-
den blijven of naar Brussel zouden gaan, 
voorstel dat door de BSP werd afgescho-
ten, trok premier Lefèvre op 2 juli naar de 
koning om hem het ontslag van zijn re-
gering aan te bieden. Was het in afspraak 
met de vorst? Na kort beraad weigerde de 
koning op 3 juli het ontslag en verzocht 
hij de premier een oplossing te vinden.
Op vrijdag 5 juli trok een beperkte groep 
van vijftien politici (Lefèvre, Spaak, Gil-
son, Segers, Spinoy, Leburton, Servais, 
Van Elslande, Fayat, Collard, Van Eynde, 
Bracops, Van den Boeynants, Herbiet en 
De Saeger) zich ver van alle media terug 
in het Oudergems kasteel van Hertogin-
nedal om daar de Gordiaanse knoop de-
finitief door te hakken, zo schrijft W.R. 
Jonckheere in zijn boek ‘Jan Verroken Van 
Harmelcentrum tot Hertoginnedal.’

Witte rook?
Op 9 juli kwam de Kamer opnieuw bijeen 
om de in Hertoginnedal overeengekomen 
en geamendeerde taalontwerpen te bespre-
ken. De CVP-fracties keurden met grote 
meerderheid maar ook met de dood in hart 
het compromis van Hertoginnedal goed. 

Bomaanslag 
Kenmerkend voor de sfeer van die dagen 
en nachten gebeurde in de nacht van 10 
naar 11 juli een bomaanslag op de Con-
greskolom van de Onbekende Soldaat 
te Brussel. Bij het begin van de vergade-
ring werd die door premier Lefèvre in de 
strengste bewoordingen afgekeurd. 
Op 11 juli (jawel) om 14 uur begon de ar-
tikelenbespreking van het Taalgebruik in 
Bestuurszaken en die zou tot kort na mid-
dernacht voortduren. Daarna volgde de 
Taalregeling in het Onderwijs tot 3.30 in 
de nacht. Van de 190 stemmers stemden 
er 157 ja, 33, waaronder de liberale oppo-
sitie, 4 van de 5 nog aanwezige Volksunie-
gekozenen, Daniël Deconinck, Reimond 
Mattheyssens, Frans Van der Elst en Leo 
Wouters (Richard Van Leemputten om 

beroepsredenen afwezig) en de CVP-ers 
Gaston Eyskens, Geeraard Van den Daele 
en Corneel Verbaanderd stemden neen. 
Het leerrijk verslag van de algemene ver-
gaderingen van de Kamer op 11 juli en 12 
juli is 103 bladzijden lang, dat van Senaat 
van 23 tot 26 juli 161 bladzijden. 
Het zou tot 26 juli 1963 duren vooraleer ze in 
Kamer en Senaat na bespreking en wijziging 
bij gewone meerderheid definitief zouden 
worden goedgekeurd. De faciliteiten zoals 
wij ze nu nog kennen, waren bij gewone wet 
geboren. Onder meer onze zes Vlaamse ge-
meenten rond Brussel, namelijk Drogenbos, 
Kraainem, Linkebeek, Sint-Genesius-Rode, 
Wemmel en Wezembeek-Oppem zullen 
van beide wetsontwerpen het lijdend voor-
werp, de losprijs worden. Wij betalen voor 
positieve deelbeslissingen, zoals de afschaf-
fing van de transmutatieklassen, in beide 
toen wet geworden taalontwerpen. Zestig 
jaar later dragen wij er nog de gevolgen van. 
In 1989 werden ze grondwettelijk gebeton-
neerd. Zodat ze alleen nog met een twee-
derde meerderheid van allen die hun stem 
uitbrengen en een (dubbele) meerderheid in 
elke taalgroep kunnen worden gewijzigd. 

Omzendbrief geldig
Kwart eeuw geleden…
Vijventwintig jaar geleden was Leo Pee-
ters, toenmalig 
Vlaams minister van 
Binnenlandse Aan-
gelegenheden, Ste-
delijk Beleid en Huisvesting in 1998 op 
de 11 juli-viering uitgenodigd in het Ge-
meenschapscentrum voor de toespraak 
om aldaar de Vlaamse gemeenschap een 
hart onder de riem te kunnen steken. Wij 
citeren: ‘De Vlaamse regering is immers 
bezig met haar Actieprogramma voor de 
Vlaamse Rand. De hier voldoende geken-
de omzendbrieven zijn een onderdeel van 
dit Actieprogramma. - daarin teruggaan-
de naar de historiek en de reële bedoeling 
van faciliteiten–aangevend hoe de voogdij 
zal toezien op de naleving van de wetten 
en meer specifiek op de toepassing van de 

taalwetgeving. Dit alles nadat wij herhaal-
delijk werden geconfronteerd met over-
tredingen t.o.v. de wetten en de decreten 
en de miskenning van onze rechtmatige 
eisen als Vlaams Gewest.’
Na een reeks voorbeelden van overtre-
ding van wetten en decreten besloot de 
minister met een toen recent op 7 juli uit-
gesproken arrest van de Raad van State: 
‘De Omzendbrief wordt niet geschorst.’

Vlaamse subsidies
De gemeentekas blijkt, luidens info van 
de plaatselijke Vlaamse gemeenschaps-
krant ’Uitgekamd, iets meer dan €2,5 mil-
joen subsidies van de Vlaamse overheid 
gekregen te hebben. 
Als onze zes faciliteitengemeenten ge-
lijkaardige vetpotten toebedeeld krijgen, 
vraag je je soms af waarom jaren gele-
den onze zes toenmalige burgemeesters 
er moesten mee dreigen met meename 
van onze zes Vlaamse gemeenten naar de 

Brusselse agglomeratie over te stappen. 

Nog voetbal in onze gemeente?
Het geplande nieu-
we voetbal- en hoc-
keyveld in de Sport-
pleinstraat zit er 

stilaan aan te komen. De totale kosten 
voor cafetaria en kleedkamers met de 
bijhorende wegeninfrastructuur worden 
geraamd op €4.600.000 euro, waarvan 
€1.270.000 voor het hockeyveld, heraan-
leg van het voetbalveld €470.000, parking 
en toegangsweg op €730.000 plus nog 
erelonen en omgevingswerken. Onder-
tussen zoekt de voetbalploeg Daring We-
zembeek buitengemeentelijk terrein om 
te kunnen sporten. Als ze dat niet vindt en 
ter plekke moet blijven sporten, zullen de 
renovatiewerken tot drie jaar aanslepen. 

Tweetaligheid als rijkdom?
In een uitgebreid artikel over het cohou-
singproject op de Vosberg in het vroeger 
passionistenklooster wordt tweetaligheid 
als rijkdom aangeprezen. Wij wisten niet 
dat dit stukje Wezembeek-Oppem nu als 
‘bilingue’ mocht worden opgehemeld en 
dat een soms gebruikte tweetalige zin als 
‘ik ben malade’ of ‘je suis ziek’ nu als een 
taalrijkdom mag worden voorgeschoteld. 
Of met een titel uit De Standaard van ok-
tober 2010: ‘Soyez les bienvenus in onze 
faciliteitengemeente.’ 
Als je vanuit Brussel, waar tweetaligheid 
zelfs voor sommige Vlaamse ministers 
een lachertje is, nu als Vlaams gezin naar 
een Vlaamse(?) gemeente komt wonen, 
dan zouden wij deze inwijkelingen toch 
de raad willen geven hun opgroeiende 
Mona eerst en vooral een allerbest Neder-
lands te leren. Frans en andere talen leert 
het dan wel spelenderwijs en grondig op 
school. 

Wezembeek-Oppem

Heraanleg voetbalveld, nieuw hokeyveld en cafetaria: €4,6 miljoen

‘Bij dit artikel hebben wij o.m. nuttig gebruik kunnen maken van het boek ‘Jan Verroken’ van 
de hand van W.R. Jonckheere, uitgegeven door Drukkerij-Uitgeverij Oranje – De Eenhoorn.
Ook ‘De Memoires van Wilfried Martens’, uitgegeven bij de Uitgeverij Lannoo en door  
Wilfried Martens, waren voor ons een belangrijke leidraad bij deze terugblik op ons  
taalgrens- en taalwettenverhaal.





Vakanties, vliegtuigen en verbouwingen 
Vakantieregeling scholen
De Wemmelse gemeenteraad heeft een 
oproep gedaan aan de bevoegde minis-
ters van Onderwijs 
om in de toekomst de 
vakantieregelingen 
van de scholen terug 
op elkaar af te stemmen. De afwijkende 
vakantieregeling voor Nederlandstalig 
en Franstalig onderwijs zorgt voor heel 
wat problemen die het scherpst tot ui-
ting komen in de faciliteitengemeenten. 
Gezinnen waar kinderen in verschillende 
taalregimes les volgen, kunnen niet meer 
met z‘n allen te samen met vakantie. Het-
zelfde geldt voor leerkrachten die werken 
in het onderwijs van de andere gemeen-
schap.
Ook verenigingen en organisaties die va-
kantiekampjes en taalstages organiseren, 
ondervinden grote moeite om voldoende 
begeleiders en locaties te vinden.
De Franstalige basisscholen in de facilitei-
tengemeenten volgen de vakantieregeling 
in Vlaanderen, maar indien broers of zus-
sen in het Franstalig onderwijs in Brussel 
school lopen, wordt de vakantieregeling 
in hetzelfde gezin problematisch.
De scholen zelf ervaren, in beide taalre-
gimes, de problemen zeer scherp want 
sommige leerlingen en leraren verhuizen 
nu van taalregime om te genieten van de-
zelfde vakantieregeling als de andere ge-
zinsleden.
Andere faciliteitengemeenten kampen 
met dezelfde moeilijkheden. Wemmel wil 
met een motie op de gemeenteraad de 
aandacht van de bevoegde ministers ves-
tigen op dit prangend probleem.
 Het is opvallend dat in het Duitstalig 
gewest de vakantieregeling niet wijzigt 
en dus blijft gelijk lopen met de Vlaamse 
schoolkalender.

Geen extra vliegtuighinder?
In ons vorig nummer berichtten we over 
de motie in de gemeenteraden van Wem-
mel, Machelen, Vilvoorde, Grimbergen en 
Meise waarin geëist wordt dat de federale 
regering bijkomende scenario’s laat on-
derzoeken voor een eerlijke spreiding van 
de nachtvluchten vanuit Zaventem.
De betrokken burgemeesters vinden dat 
hun voorstellen in een recente studie ge-
woonweg genegeerd werden en verwijzen 
naar een vonnis van de Nederlandstalige 
Brusselse rechtbank dat gebiedt dat een 
eerlijke spreiding dient uitgewerkt te 
worden. Zolang dit niet gebeurt, stapelen 
zich dwangsommen op.
Ondertussen pakt Brussels Airport uit 
met een ambitieus toekomstplan, dat 
voorziet in een verdubbeling van het aan-
tal cargovluchten tegen 2032 en een forse 
stijging van het passagiersvervoer. In 2024 
moet de milieuvergunning van de lucht-
haven verlengd worden. In het kader van 
die aanvraag maakte de luchthaven een 
ontwerp van milieueffectenrapport op. 
De vijf Noordrandgemeenten noemen de 

plannen onrealistisch en verstrekten dan 
ook een zeer kritisch advies. De burge-
meesters vinden het niet te pruimen dat 

de luchthavenuitba-
ter bij de voorberei-
ding van een nieuwe 
exploitatievergun-

ning doof en blind blijft voor de rechtma-
tige en onderbouwde vraag om de over-
last op een eerlijke manier te spreiden en 
het aantal nachtvluchten te verminderen.
Van zijn kant nu noemt federaal ombuds- 
man Philippe Touwaide de bezorgdheid 
van de vijf noordrandgemeenten groten-
deels onterecht. Ondanks een verdubbe-
ling van de cargovluchten en een stevige 
groei van passagiersvervoer blijft volgens 
hem de geluidslast dezelfde. Nog volgens 
de ombudsman zal enkel Machelen-Die-
gem extra hinder ondervinden van de 
nieuwe milieuvergunning. Wel erkent hij 
dat extra autoverkeer te verwachten valt 
en dit terwijl de komende acht jaar zal 
gewerkt worden aan de viaduct van Vil-
voorde, de belangrijkste toegangsweg tot 
de luchthaven.
 Op vraag van de Bond Beter Leefmili-
eu levert het studiebureau ENV-ISA in-
middels een rapport af waaruit blijkt dat 
220.000 mensen heel sterk gehinderd 
worden door het lawaai en dat de nacht-
rust van 109.000 omwonenden ernstig 
verstoord wordt. Het studiebureau be-
rekende dat de slaapverstoring met bij-
komende bloeddrukproblemen en hart-
ziekten onze maatschappij op jaarbasis 
minstens 1 miljard euro kosten. Wordt 
ongetwijfeld vervolgd.

Werken gemeentehuis
Het kasteel-gemeentehuis draagt het 
jaartal 1649 maar dit is de datum van een 
grondige verbouwing. De oorsprong van 
het waterkasteel gaat terug naar de mid-
deleeuwen.
In 1936 schenken de erfgenamen van de 
laatste bewoners, de adellijke familie de 
Limburg Stirum, het kasteel aan de ge-
meente op voorwaarde dat het gebouw 
gebruikt wordt als gemeentehuis, met 
behoud van de monumentale schouw, en 
dat daarrond een tuin wordt aangelegd. 
In 1938 kan het kasteel plechtig ingehul-
digd worden als gemeentehuis.
Bij Koninklijk Besluit van 13 augustus 
1953 wordt het kasteel geklasseerd als 
waardevol historisch monument omwil-
le van de artistieke, oudheidkundige en 
geschiedkundige waarde van de gevels en 
de daken. Sinds 2022 is het ook erkend als 
bouwkundig erfgoed.
 In 1962, 1978 en 1992 vinden reeds gron-
dige restauratiewerken plaats.
Het gemeentebestuur broedt al enkele ja-
ren op een uitbreiding van gemeentehuis 
met het oog op een verbetering van de 
dienstverlening. Momenteel zitten de ad-
ministratieve diensten verspreid op ver-
schillende locaties en de bedoeling is om 
alles te centraliseren. Verschillende opties 
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Twee sporen volstaan voor dwarsliggers
Negatief
In Sjoenke, de Vlaamse gemeenschapskrant, 
lezen we dat de com-
plete gemeenteraad 
unaniem een negatief 
advies heeft afgeleverd tijdens het openbaar 
onderzoek naar het gewestelijk ruimtelijk 

uitvoeringsplan (GRUP). Twee bijkomende 
sporen op spoorlijn 124 en een fietssnelweg 

botsen op de dwarslig-
gers van Linkebeek. De 
Linkebekenaren eisen 
een onafhankelijke stu-

die naar de haalbaarheid van een alternatief 
met twee sporen.

Linkebeek

Verheyden mocht Kraainem mee leiden
(Oppositie)schepen
Met belangstelling in ‘Lijsterbes’, de 
Vlaamse gemeen-
schapskrant alhier, het 
verhaal gelezen van 
autochtoon Lucien 
Verheyden, die tussen 
1970 en 1994 zes jaar schepen, twaalf jaar 
gemeenteraadslid op de oppositiebanken 
en zes jaar als kopman van de Vlaamse 
oppositie schepen geweest is. Met hem en 
met zijn echtgenote, die hij in de plaat-
selijke Chiro had ontmoet, hebben wij 
de Kraainemse verfransing vanaf 1955 als 

het ware herbeleefd. Een gemeente die in 
tien jaar van 3.000 naar 11.000 inwoners 
steeg en waar zowat alle chirovrienden 

n o o d g e d w o n g e n 
verhuisden omdat 
het wonen hier te 
duur werd. Waar hij 

een van zijn kleinkinderen ter plekke uit 
de succesrijke Nederlandstalige kleuter-
school moest weghalen naar Sterrebeek 
omdat toen van de 24 kinderen alleen 
zijn kleinkind Nederlandstalig was en 
de overblijvers allemaal Frans met elkaar 
praatten. 

Kraainem

werden overwogen 
en uiteindelijk werd 
in 2019 gekozen voor 
een aanbouw aan de 
achterzijde van het 
kasteel met een glas-
partij tot op de vijver. 
Een eerste ontwerp 
kreeg een negatief 
advies van Erfgoed 
Vlaanderen omdat 
het bijgebouw te 
groot uitviel ten op-
zichte van het huidi-
ge kasteel.
Omwille van de erf-
goedwaarde moet, 
om aanspraak te 
kunnen maken op 
subsidies, het kasteel 
volgens strikte bepa-
lingen van Onroe-
rend Erfgoed wor-
den gerestaureerd. 
Daartoe startte de 
gemeente een vijfja-
rig traject op met de 
Erfgoedstichting van 
Vlaams-Brabant dat 
de renovatiewerken 
zal begeleiden. Het 
basisidee blijft een 
achterbouw die niet 
breder zal zijn dan 
het kasteel zelf. Het 
wordt een onderbouw 
op de plaats van het huidige amfitheater, 
die onder het waterniveau van de vijver 
blijft zodat het uitzicht op het kasteel be-
waard wordt.
Eerder dit jaar keurde de gemeenteraad de 
architectuuropdracht voor de restauratie 

en de aanbouw goed. Nu zal een aanbeste-
ding uitgeschreven worden om de schet-
sen in de praktijk om te zetten en dan kan 
een architect aangesteld worden. Het is 
nog altijd de bedoeling om de werken te 
starten eind deze legislatuur in 2024.

Ambitieus toekomstplan Brussel Airport: verdubbeling cargovluchten tegen 2032

De achterkant van het kasteel getekend door Omar Waegeman



Ieder zijn zes
112: op weg naar Franstalig zie-
kenhuis?
Op 14 februari stelde Vlaams parlement-
slid Jan Laeremans onderstaande vraag 
aan minister Crevits:
Ziekenhuizen - Taalgebruik
Vanuit faciliteitengemeenten Kraainem en 
Wezembeek-Oppem bereiken ons stemmen 
die zich ongerust afvragen of zij bij een acu-
te medische situatie met de ambulance naar 
het ziekenhuis Saint-Luc zullen worden ge-
voerd. Ze vrezen dat ze dan in een eentalig 
Franse omgeving terecht zullen komen, 
waar een dienstverlening in het Nederlands 
zo goed als onbestaande zal zijn.
Deze problematiek van eentalig Franse zie-
kenhuizen sleept al jaren aan en het is dan ook 
zeer begrijpelijk dat inwoners uit de Vlaamse 
Rand en Brussel zich afvragen of zij wel cor-
rect begrepen en behandeld zullen worden.
1. Heeft een patiënt het recht om te vragen 
naar een ander ziekenhuis gebracht te wor-
den om taalredenen (bijvoorbeeld een inwo-
ner van Wezembeek-Oppem of Kraainem 
die Vilvoorde of het UZ Brussel zou verkie-
zen boven Saint-Luc)?
Zo niet, op welke wet of welk besluit is dat 
gebaseerd?
Zo ja, zijn er hier precedenten?
2. Kan de minister een overzichtskaart 
en/of lijst bezorgen van de gemeenten in 
Vlaams-Brabant en Brussel, waar de inwo-
ners naartoe worden gebracht bij een onver-
wachte interventie met een ziekenwagen? 
Wanneer werd die lijst opgesteld en door wie?
Viceminister-president van de Vlaamse 
regering en Vlaams minister van Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin Hilde Crevits 
stuurde hem onderstaand beperkt ant-
woord.
1. De organisatie van de dringende genees-
kundige hulpverlening is een exclusief fede-
rale bevoegdheid. De basis voor de regulatie 
van patiënten via de noodcentrale 112 naar 
ziekenhuizen is de wet van 8 juli 1964 betref-
fende de dringende geneeskundige hulpver-
lening. Openbare ziekenhuizen vallen onder 
de bestuurstaalwet. In andere ziekenhuizen 
geldt in principe de taalvrijheid, maar een 
erkende spoedgevallendienst of een medi-
sche urgentiedienst vormt een uitzondering 
op de taalvrijheid en is dus onderworpen 
aan de Bestuurstaalwet. 
2. De organisatie van de dringende genees-
kundige hulpverlening is een exclusief fede-
rale bevoegdheid. De basis voor de regulatie 
van patiënten via de noodcentrale 112 naar 
ziekenhuizen is de wet van 8 juli 1964 betref-
fende de dringende geneeskundige hulpver-
lening. Openbare ziekenhuizen vallen onder 
de bestuurstaalwet. In andere ziekenhuizen 
geldt in principe de taalvrijheid, maar een 
erkende spoedgevallendienst of een medi-
sche urgentiedienst vormt een uitzondering 
op de taalvrijheid en is dus onderworpen 
aan de Bestuurstaalwet.

3. De concrete regulatie gebeurt op het ni-
veau van de verschillende noodcentrales 112. 
Regulatieschema’s moeten bij federale over-
heid worden gevraagd.
Als federale volksvertegenwoordigers uit 
Vlaams-Brabant bij de federale overheid 
die regulatieschemas’s nu eens wilden op-
vragen, dan kunnen wij die blijkbaar be-
staande schema’s ten informatieven titel 
aan onze bezorgde lezers overmaken.

Al tientallen jaren worden inwoners van 
de Vlaamse gordel rond Brussel dus bij een 
spoedopname naar een dichterbij gelegen 
Brussels of Waals ziekenhuis vervoerd. Daar 
worden ze doorgaans enkel in het Frans ge-
holpen. En denk nu niet, lezer uit andere 
Vlaamse provincies dat het u ook niet kan 
overkomen. Ga maar eens op bezoek bij 
familie of vrienden in onze regio of wordt 
maar eens aangereden op de ring rond Brus-
sel. En voor je er erg in hebt en met wat 
bijkomende pech, kom je in een ziekenhuis 
terecht, waar men maar enkel Frans verstaat 
of wil verstaan.
Nu heeft minister Frank Vandenbroucke 
laten weten dat de patiënt en zijn familie 
kunnen vragen om naar een Nederlandstalig 
ziekenhuis gevoerd te worden. De minister 
roept de Vlaamse gemeenten, hopelijk ook 
die met faciliteiten voor Franstaligen, op om 
hun inwoners hierover te informeren.
In het Laatste Nieuws van 8 maart schreef 
Robby Dierckx dat volksvertegenwoordiger 
Karin Jiroflée (Vooruit) tijdens de commissie 
Gezondheid een mondelinge vraag over die 
taalproblematiek aan de minister van Volks-
gezondheid stelde. Steevast worden de pati-
enten naar het dichtstbijzijnde – niet in af-
stand maar wel in tijd – ziekenhuis gebracht.
‘Op die regel zijn er drie uitzonderingen’, liet 
de minister weten. ‘Ten eerste bij collectieve 
noodgevallen om een spreiding en verdeling 
van de slachtoffers mogelijk te maken. Ten 
tweede wanneer een patiënt een dossier en 
een behandeling in een ander ziekenhuis 
heeft lopen en voor die aandoening ook 

vervoerd moet worden. En tot slot wan-
neer de patiënt specifieke diagnostische of 
therapeutische middelen nodig heeft maar 
die specialiteit niet aanwezig is binnen het 
dichtstbijzijnde ziekenhuis.’
Patiënten kunnen volgens de minister nu 
ook zélf vragen om naar een Nederlands-
talig ziekenhuis gebracht te worden. ‘Want 
de provinciale commissie dringende ge-
neeskundige hulpverlening (PCDGH) heeft 
‘Nederlands’ opgenomen in de lijst van 
‘specifieke diagnostische of therapeutische 
middelen’ van de ziekenhuizen. Bovendien 
blijkt dat alle inwoners van Vlaams-Brabant 
met een maximale tijdsafwijking van 12 mi-
nuten in een Nederlandstalig ziekenhuis te-
recht kunnen. Met andere woorden de ope-
rator 112 mag 12 minuten afwijken van het 
dichtstbijzijnde ziekenhuis en dat betekent 
dat een patiënt uit de Druivenstreek naar 
een Nederlandstalig ziekenhuis vervoerd zal 
worden als hij dat zelf vraagt.’
Omdat weinig inwoners zich hiervan be-
wust zijn, stuurde de minister een brief naar 
de gouverneur en alle Vlaamse gemeenten. 
Daarin licht hij de regels toe en vraagt hij de 
burgers hierover te infomeren. Belangrijk 
is wel dat de patiënt of zijn omgeving zelf 
vraagt om naar een Nederlandstalig zieken-
huis gebracht te worden. 

Wallonie, terre d’accueil?
Zoniën-vrienden, die relevant nieuws en 
commentaar over natuur, cultuur, mi-
lieu en erfgoed tussen Zenne en Zoniën 
brengen, knoopt er onderstaand verhaal 
uit Sint-Genesius-Rode van enkele jaren 
geleden aan vast.
 ‘Een alleenstaande oude man uit Sint-Ge-
nesius-Rode werd enkele jaren geleden met 
spoed naar een ziekenhuis in Eigenbrakel 
gevoerd. De familie kwam dit pas achteraf te 
weten. In de kliniek in kwestie informeerde 
zij nadien naar de precieze aard van het me-
disch probleem. Een dokter kreeg ze niet te 
zien, maar bij het verplegend personeel viel 
te horen: ‘Monsieur ne parle que Flamand 
en nous ne comprenons pas ce qu’il raconte. 
On ne sait donc pas vous informer.’ Wij ver-
talen: ‘Meneer spreekt enkel Vlaams en wij 
begrijpen niet wat hij vertelt. Wij kunnen u 
dus geen informatie geven.’
Tussen haakjes: Eigenbrakel is een Waalse 
fusiegemeente van o.m. Kasteelbrakel, dat in 
1963 voorbestemd was om samen met Wa-
terloo en Terhulpen faciliteiten te krijgen 
ter compensatie van acht Vlaamse gemeen-
ten(de zes plus Dilbeek en Strombeek-Bever) 
die hetzelfde lot zouden ondergaan. Maar 
de respectieve Waalse gemeenteraden ver-
tikten het die faciliteiten aan hun Vlaamse 
inwoners te verlenen. En dus capituleerde 
toenmalig minister van Binnenlandse Zaken 
Arthur Gilson voor die Waalse oekaze en 
ontsprongen Dilbeek en Strombeek-Bever, 
met hun tegenstribbelende politieke meer-
derheden de faciliteitendans.

Randkrant
Wij kregen in de Randkrant een informatief 
artikel van Luc Vanheerentals te lezen over 
het op 1 februari door het Vlaams parlement 
goedgekeurde regiodecreet: Halle-Vilvoor-
de wordt er één regio zonder Hoeilaart en 
Overijse, die overgeheveld worden naar 
Oost-Vlaams-Brabant. Bedoeling: zowat 
alle intercommunales tegen 2030 alleen 
binnen die regio actief te laten zijn. Over fu-
sies is men op dit ogenblik alleen in Herne, 
Galmaarden en Gooik aan het samenwer-
ken. Voor verplichte fusie is er zeker geen 
animo. Probleem vormen wel de facilitei-
tengemeenten omdat die door speciale wet-
ten wat hun grenzen betreft beschermd zijn 
en door hun verschillend faciliteitenstatuut 
ook niet meteen in elkaar kunnen opgaan. 
Vlaams minister-president Jan Jambon 

heeft de federale regering aangeboden om 
te praten over de afschaffing van de facili-
teiten. (Hip hip hoera, nota van de redactie.) 
Federaal minister van Binnenlandse Za-
ken Annelies Verlinden, hiervoor met haar 
Franstalige collega David Clarinval bevoegd 
voor Institutionele Hervormingen en De-
mocratische Vernieuwing, liet echter weten 
hierover geen consensus te verwachten. 

Zangfeest
Op het 83-ste Vlaamse-Nationaal Zang-
feest te Antwerpen sprak voorzitter Bart 
Fierens tot duizenden applaudisserende 
zanglustige Vlaamsgezinden: ‘Wij ‘vieren’ 
dit jaar 60 jaar faciliteiten, 60 jaar stommi-
teiten. In 1963 werden ze ingevoerd als een 
overgangsmaatregel. Even de tijd geven 
om onze taal te leren. Dat was de insteek. 
Maar blijkbaar hebben wij een heel moei-
lijke taal. Het heeft niet geholpen. Het re-
sultaat van 60 jaar faciliteiten is een steeds 
verder oprukkende verfransing. Gewone 
Vlaamse burgers die in hun eigen gemeen-
te langzaam maar zeker in de minderheid 
worden gesteld. Het is een absolute en so-
ciale schande. De faciliteiten moeten weg.’ 

Herman Brijssinck
Op de laatste dag van de maand februari 
hebben we samen met familie en vele vrien-
den in Dilbeek, waar Vlamingen THUIS zijn, 
Herman Brijssinck, onze grote vriend en 
raadgever ten grave gedragen.
Naast zijn indrukwekkende carrière als top-
manager van KLM bood hij zich als creatief 
vrijwilliger-raadgever aan bij diverse Vlaam-
se initiatieven in de Vlaamse gordel rond 
Brussel. Oud-burgemeester Jan Decraen 
bracht zijn geëngageerd levensverhaal in de 
stampvolle Saviokerk van de deelgemeen-
te Groot-Bijgaarden. De bouw van het cul-
tuurcentrum Westrand als de eerste schakel 
van de Gordel van Smaragd en de daaraan 
gekoppelde uitgave van Westrandkrant sti-
muleerden hem om zijn creatief talent met 
zijn professionele aanpak vaste vorm en uit-
straling te geven ten bate van het cultureel 
en Vlaams karakter van Dilbeek. 
In 1977 dook het Egmontpact op met o.m. 
het inschrijvingsrecht voor Franstaligen, die 
administratief hun rugzak konden nemen 
naar een nabijgelegen Brusselse gemeente 
maar electoraal gemeentelijk voor de frans-
kiljonse lijst konden blijven stemmen. Het 
Dilbeeks gemeentebestuur, het Egmontco-
mité, alle adviesraden en vele verenigingen 
gingen in het verzet. Onder zijn impuls was 
de actie ‘Waar Vlamingen THUIS zijn’ gebo-
ren en zou ze jaren met diverse initiatieven 
de Vlaamse gordel kleuren. 
Voor onze zes Vlaamse faciliteitengemeen-
ten bedacht hij een nieuwe actie. ‘Wij hou-
den van alle Zes’ en ‘We houden van alle 
mensen die het Vlaams karakter van onze 
gemeente eerbiedigen’ versterkten onze 
opname in de Vlaamse gordel en beteken-
den de rechtstreekse aanloop tot de eerste 
fietsgordel rond Brussel vanuit Sint-Genesi-
us-Rode in 1981. De volgende jaren zou die 
uitgroeien tot een formidabel succes met 
meer dan 100.000 deelnemers, die in een 
sportieve activiteit ook het Vlaams karakter 
van de gordel in de verf hebben gezet.
Een promotieaffiche voor het Neder-
landstalig onderwijs te Brussel op 20 
m²-affiches was aan hem te danken.
Tenslotte zou hij ook nog tot het eind van 
zijn leven de Roetskalender blijven uitge-
ven om week in week uit en hopelijk voor 
nog vele jaren voor de lezer het Vlaams 
verleden van figuren in onze contreien in 
de verf te zetten. 
Wij zullen Herman dankbaar blijven ge-
denken om wie hij was en om wat hij voor 
ons deed. 

Colofon
De Zes: Driemaandelijks tijdschrift voor Vlamingen in de zes 
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